
 

 

 

 

V nasledujúcich riadkoch zverejňujeme vyjadrenie správcu plochy X – air paragliding v zastúpení predsedu 

klubu Ing. Petra Vrabca 

 

Odôvodnenie, prečo sa vyberajú štartovné poplatky na vzletovej ploche LŠZ Straník a náprava informácií 

zverejnených Anonymom: 

 

1, Majiteľom plochy je Lesné pozemkové spoločenstvo Urbariát Zástranie, presne ako cituje Anonym, ktorý 

stanovil v nájomnej zmluve presné podmienky, aby jeho majetok mohol byť využívaný na vzlety LŠZ. 

 

2, Vzletová plocha  Straník je dočasne vyňatá z funkcie lesa - inak by sa na nej nemohlo lietať a bola by zalesnená 

v zmysle zákona o lesoch - takže nie je les. 

 

3, Štartovacia plocha Straník sa začala budovať v roku 1934, presne ako uvádza Anonym, avšak zabudol uviesť, 

že za peniaze Masarykovej leteckej ligy - viď Obecná kniha Zástranie, uložená v archíve v Budatínskom zámku – 

takže nebola vybudovaná brigádnicky a tobôž nie zdarma. A samozrejme sa platil nájom za využívanie plochy. 

 

4, Na štartovacej ploche Straník sa od vzniku Lesného pozemkového spoločenstva Urbariát Zástranie vždy 

vyberali štartovné poplatky, takže po zániku socialistického systému sa nikdy nelietalo bezplatne. V máji 1999, 

keď nebol zaplatený nájom za plochu za rok 1998, bola na začiatku majetku Urbariátu prekopaná prístupová 

komunikácia – piloti, čo v tej dobe už lietali, si to určite pamätajú, nakoľko bol týmto činom takmer prerušený 

priebeh preteku Straník cup, ktorý organizoval Michal Orolín. 

Z bodov 3, a 4, je zrejmé, že nájmy za využívanie plochy sa neuhrádzali iba a len v priebehu socialistického 

režimu. 

 

5, Všetci piloti, ktorí vzletovú plochu Straník "fiktívne" udržujú likvidáciou náletových drevín v rámci dvoch 

brigád na jar  a na jeseň v kalendárnom roku, na ktorých sa môže zúčastniť každý, majú štartovné zdarma alebo 

za 50% zľavu. Kosenie, ale nie len to, štartovacej a pristávacej plochy v priebehu letovej sezóny zabezpečuje 

správca plochy Paraglidingový klub X-Air Žilina. 

 

6, Starostlivosť o vzletovú plochu Straník ako aj pristávaciu plochu Teplička nad Váhom zahŕňala a zahŕňa: 

a, zabezpečenie  a financovanie vynímania plôch z pôvodnej  funkcie lesa (Okresný lesný úrad Žilina), čo sa 

skladá z troch projektov:  

     aa, zameranie plochy geodetom 

     ab, výrub stromov 

     ac, náhradu ušlého zisku majiteľovi pozemku 

b, 2008 - vybudovanie stožiara a jeho pravidelnej údržby,  elektrickej a dátovej prípojky  k nemu, vrátane 

povolenia Stavebným úradom v Žiline a pravidelný nákup meteosond a kamier 

c, legislatívna úprava vytvorenie letovej zóny Straník v CTR letiska Žilina v spolupráci s LAA SR na LPS SR v 

Bratislave v rokoch 2013 – 2014 (to zahŕňalo nespočet ciest do Bratislavy a na letisko Žilina – samozrejme v 

priebehu dovolenky, ktorú si na tento účel je potrebné v práci vybrať) 



d, údržbu vzletovej, ale aj  pristavácej plochy v Tepličke nad Váhom v priebehu letovej sezóny, ktorá zahŕňa 

kosenie, valcovanie, postrek proti burine, údržbu lavičiek, prevádzku kamery a meteosondy, údržbu stožiarov, 

veterných rukávov, suchej toalety a odvozu odpadkov  

e, rekultiváciu, budovanie celého priestoru štartovacej plochy – okrem už spomínaného: 2016 - chodník a 

prístrešok, 2008 - západná štartovacia plocha, 2007 - suché toalety, 2009 - lavičky, atď., 

f, riešenie množstva legislatívnych problémov, alebo oponentúru rôznym skupinám a firmám, ktoré majú 

záujem realizovať na štartovacej ploche, prípadne v jej bezprostrednej blízkosti svoje podnikateľské zámery: 

2011 – Corex, výstavba stožiara priamo na štartovačke 

   
 

2010 - výstavba “malej” reštaurácie s ubytovaním tesne pod juhozápadnou štartovacou plochou – firmu si už 

nepamätám 

2015 – vytvorenie pasienku pre dobytok na celej pristávacej ploche 

2016 – výsadba kukurice na celej pristávacej ploche (majetok cirkevného úradu Teplička nad Váhom) atď, atď. 

 

Toto všetko boli a sú finančné a časové náklady klubu. No, a nič z toho nie je v lese.  

 

Samozrejme, nie malú časť údržby tvorí náprava činnosti vandalov, ako napríklad:  

2008 – poškodenie toalety (odcudzené dvere) 

2011 - úmyselné zvalenie stožiaru s meteosondou a kamerou a samozrejme s ich úplným zničením 

2012 – odcudzené nové lavice a stôl z pristávačky 

2015 - január – kamera a sonda - úmyselné poškodenie napájania a prenosu dát, rozsekané asi sekerou, atď ... 

 

 



 

Je zaujímavé, že v určitej časovej perióde sa vždy nájde nejaký akože ANONYM, ktorému sú jeho “jasné fakty”, 

ako aj jeho dezinformácie jasne a nezvratne vyvrátené  vo verejnom priestore. Už je až do oči bijúce, že Anonym 

si počká nejaký čas, pokiaľ prídu noví piloti, ktorí nepoznajú a ani nemajú prečo poznať  ani len blízku históriu 

štartovacej plochy a začne obohrávať identickú pieseň v jeho réžii, ako 16.6. v tomto roku, ruka v ruke s 

“poučovaním” nových pilotov, že na štartovačke nič platiť nemusia. 

Zarážajúca je však skutočnosť, že Anonym uráža, ohovára, osočuje a štve komunitu pilotov proti správcovi na 

Straníku, ruka v ruke s krivým obvinením z krádeže.  

 

Ako predseda klubu, ktorý danú plochu spravuje, by som skôr prijal pomoc pri pravdivom informovaní hlavne 
nových pilotov o skutočnej histórii plochy, o dôvodoch, prečo sa sa na štartovacej ploche vyberá štartovné 
(rovnako ako snáď na všetkych štartovacích, prípadne aj pristávacich plochách v SR a  okolitých štátoch, ktoré 
nie sú zjazdovky), ako aj o skutočnosti, že keby nebol správcom ten súčasný, tak sa na ploche od roku 2007 veľmi 
pravdepodobne nelieta, nakoľko ja, ako vtedajši predseda Zväzu PG LAA SR, po odchode predchádzajúceho 
správcu v danom roku Tomáša Füssgangera som oslovil troch vtedajších členov LAA SR z okolia Žiliny  
(Pavla Solára, Ing. Zdenka Kačmára a už nebohého Juraja Kleju) so žiadosťou, aby bol niekto z nich novým 
správcom. Všetci odmietli. A majiteľ LPS Urbariát Zástranie mal, okrem iného, pri využívaní plochy na lietanie 
aj jednoznačnú podmienku – jednať s právnym subjektom ako  správcom plochy. A aj to je jedným z dôvodov 
vzniku OZ Paraglidingový klub X-air Žilina.  
 
Ďakujem za Vašu snahu dopracovať sa v čítaní až sem, ďakujem a dúfam, že snáď všetci pochopia, prečo Straník 
funguje tak, ako funguje. Verím, že tieto informácie pomôžu pochopiť skutočnosť, prečo aj  iní správcovia plôch 
vyberajú štartovné “za niečo”.  
No a verím, že Anonym zmení po tomto opätovnom informovaní  svoj postoj a bude rád, že môže a má komu 
uhradiť  finančne veľmi malý obnos za to, že môže na Straníku štartovať, prípadne tam vyučovať alebo lietať 
tandemy. 
 

Peter Vrabec, predseda klubu X-air Žilina 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Oznam na Straníku zo 16.06.2025 
 
 

 



 



 
 



 

 
 


